
مرتضی اسماعیل دوس�ت: حاج احمد متوسلیان را باید در میان 
خاط�رات و از لابه لای نگاه غریب مانده ای یاف�ت که این روزها و 
برای یک عمر بدجوری برای مان طعم اس�طوره خواهد داش�ت. 
س�یمای مردی مانده در اوج مواجه�ه ای دراماتیک با زندگی که 
با فیلم »ایس�تاده در غبار« برای مان تصوی�ری نزدیک تر یافت 
و ای�ن به دلیل صداقتی بود که گروه س�ازنده از این ش�خصیت 
برای مان س�اخت تا دوست داشتنی تر شود و این تمایز مهمی در 
میان آثاری اینگون�ه و برگ برنده اثر بود. در گفت وگوی پیش رو 
نگاهی از سر دلدادگی به حاج احمد بلندوالا همراه با عوامل فیلم 
»ایس�تاده در غبار« داشتم و در این گفت وگو حیبب الله والی نژاد 
تهیه کننده، محمدحسین مهدویان کارگردان، هادی حجازی فر 
بازیگر نقش حاج احمد متوسلیان، سجاد پهلوان زاده تدوینگر و 
حبیب خزائی فر س�ازنده موسیقی متن فیلم حضور داشتند و از 
سبک کاری متمایز فیلم تا نگاه های مانده از سال ها ارادت به روح 
بزرگ�وار حاج احمد به گ�پ و گفت پرداختیم و با توجه به اینکه 
گفت وگوی فوق ماه ها پیش صورت یاف�ت و این روزها خبرهای 
خوشی از حاج احمد می شنویم با آرزوی نگاه دوباره اش بر مادر و 

نیز نسل های مانده در انتظار گفت وگو را تقدیم می کنیم.
***

 آقای والی نژاد! شما با تجربه سال ها فعالیت های فرهنگی موثر با 
چه نگاهی سراغ »ایستاده در غبار« رفتید؟

والی ن�ژاد: این را می توانم با اطمینان بگویم دنبال کارهایی بودم 
که خودم به آنها اعتقاد داشته باشم و کارهایی را که تهیه کردم 
هم باورش��ان داشته و هم دوست ش��ان دارم. به نظرم آدم باید با 
کارهایش زندگی کند و »ایستاده در غبار« هم همین طور است 
و از باورهای من آمده و به آن افتخار می کنم. اینگونه کار کردن 
برای آدم لذت بخش است اگرنه کار سفارشی کردن ارزشی ندارد. 
حالا ممکن اس��ت به لحاظ مالی حمایتی صورت گیرد اما اصولا 
یک تهیه کننده باید بتواند براساس اعتقاد و باورهای خود پروژه ها 
را در دست گرفته و دنبال کند. از این نظر برایم فیلم »ایستاده در 
غبار« پروژه با ارزشی بود و تصور می کردم می تواند دغدغه هایم را 

منعکس کند و خوشبختانه همین طور هم شد.
 »ایستاده در غبار« را ادامه ای بر نگاه »روایت فتح« می دانستید؟

والی نژاد: بله! این دغدغه ها از »روایت فتح« می آید که براس��اس 
باورهای دینی و انقلابی شکل گرفت. این ارزش ها در حوزه فیلم 
و سینمای دفاع مقدس بسیار مهم است و در »روایت فتح« مانند 
»ایس��تاده در غبار« در یک دوره ای دنبال مستند بازسازی شده 
رفتیم و یادم می آید در ابتدا درباره ش��هدای تخریب لش��کر 10 
سیدالشهدا)ع( کاری داشتیم و بعد هم تجربه خیلی خوب حماسه 
سوسنگرد بود که متاسفانه مظلوم واقع شد، چرا که در آن زمان 

مستند بازسازی شده چندان مورد توجه قرار نمی گرفت.
 چه زمانی محمدحسین مهدویان را کشف کردید؟

والی ن�ژاد: آقای مهدویان از ابتدا علاقه مند بود و کلاس هایی که 
درب��اره آقا مرتضی آوینی در روایت فت��ح بود را می آمد تا اینکه 
از طری��ق آقای اکبر جریان پور به ما معرفی ش��د که در دوره ای 
نتوانس��تیم همکاری کنیم تا اینکه در مقطعی دیگر که اردلان 
عاشوری بخشی تحت عنوان مستند تجربی را در »روایت فتح« راه 
انداخت، فرصت خوبی برای فعالیت این بچه ها بود که یادم می آید 
در مقطعی آقای مهدویان در بخش شهدای روایت با دوربین 16 

میلیمتری کار می کرد.
 آقای مهدویان! چگونه به »روایت فتح« و رس�یدن به ش�کلی 

متمایز در مستندسازی رسیدید؟
مهدوی�ان: ما 2 دس��ته از بچه هایی بودیم ک��ه به »روایت فتح« 
پیوس��تیم و پیش از ما که از دانش��گاه س��وره بودیم، بچه های 
هنرس��تان »روایت فتح« هم فع��ال بودند. مثلا ه��ادی بهروز، 
فیلمبردار »ایستاده در غبار« از بچه های هنرستان بود. ما براساس 
آشنایی با نگاه سیدمرتضی آوینی به »روایت فتح« پیوستیم. یادم 
می آید گروه بچه هایی که در بهار س��ال 1380، مراس��م سالگرد 
ش��هید آوینی را در دانشگاه س��وره برگزار کردند از طریق آقای 
اردلان عاشوری به روایت آمدند و من دقیقا با پایان یافتن پایان نامه 
دانشگاهی به روایت آمدم که آغاز کارم هم مستند »استخوان لای 
زخم« بود. حقیقتش به طور مشخص دنبال مستندسازی نبودم 
و بیشتر می خواستم وارد سینمای داستانی بشوم و کارهای کوتاه 
دانش��گاهی ام هم در این زمینه بود. هنوز هم به دنبال مس��تند 
محض در فیلمسازی نیس��تم. در »روایت فتح« یک پروژه ای به 
نام تاریخ جنگ وجود داش��ت و از آنجا که به مباحث تاریخی و 
بویژه تاریخ معاصر بس��یار علاقه مند هستم، آن پروژه را انتخاب 
کردم و وقتی آقای والی نژاد به من گفت در ابتدای فعالیت برایت 
این کار س��نگین است، بیشتر مش��تاق پیگیری آن شدم چون 
اصولا چنین شخصیتی دارم و دنبال کارهایی هستم که به ظاهر 
دشوار و ناشدنی است. آن فیلم براساس تصاویر آرشیوی با روایتی 
داستانی است و این شیوه ای جدید در مستندسازی »روایت فتح« 
بود که فکر می کنم هنوز تاثیرش در آثار بچه های فیلمساز باقی 
مانده اس��ت. البته آن زمانی که ما کار کردیم حتی برخی اهالی 
پیشکسوت روایت چندان موافق این سبک مستندسازی نبودند و 

اصلا آن را مستند نمی دانستند!
 البته در دنیا سال هاست سبک داکیو دراما کار می شود و برخی 
آثار ورنز هرتس�وگ آلمانی اینگونه است. اما در ایران این شیوه 

مستندسازی تازگی دارد.
مهدوی�ان: من از ابتدا این نوع مواجهه متفاوت با مستندس��ازی 
را دوست داش��تم و حتی یادم می آید در »استخوان لای زخم« 
از انیمیش��ن در کنار تصاویر آرشیوی اس��تفاده کردم و در عین 
حال داش��تم قصه روایت می کردم ک��ه برای خیلی ها این کارها 
عجیب بود! اما به نظر من اگر فیلم مستند فاقد درام باشد، واجد 
ویژگی های واقعی سینما نخواهد بود چون به هر حال مستند هم 
بخشی از چارچوب سینماست. وقتی من »استخوان لای زخم« 
را ساختم یک بنده خدای پیشکسوتی گفت لااقل چند مصاحبه 
داخلش می گذاشتی تا مستند شود! برای من این شیوه عجیب اما 
جالب بود اگرچه آن زمان امکانات و شرایط خاصی برای فعالیت 

نبود.
والی ن�ژاد: البته م��ا کارهای جدی و س��نگین در »روایت فتح« 

داشتیم اما این شیوه داکیو دراما را تجربه نکرده بودیم!
 و اوج این شیوه نگاه به مستندسازی را در اثری ارزشمند چون 

»آخرین روزهای زمستان« تجربه کردید.
مهدویان: بله! در کارهای گذشته تجربه چندانی نداشتم تا اینکه 
در »آخرین روزهای زمس��تان« فرصت خوبی برای تکمیل این 
ش��یوه مستندسازی داشتم. من 27 سالم بود که سراغ آن پروژه 
رفتم و موقعی که 31 س��الم بود روی آنتن رفت و این 4 س��ال 
برایم خیلی مهم بود اما با همه س��ختی ها و اتفاقات برایم تجربه 

راضی کننده ای بود.
 آق�ای والی ن�ژاد! چگون�ه از می�ان ش�خصیت های برجس�ته 

دفاع مقدس، حاج احمد متوسلیان را انتخاب کردید؟
والی نژاد: وقتی پروژه »س��ردار خیبر« درباره ش��هید همت را در 
روایت فتح کار کردیم، تاثیرات خیلی خوبی داشت. کار تحقیقات 
و تولید آن اثر را من به عهده داشتم و واقعا اثر عجیبی بود و در 
همان تحقیقات به شخصیت هایی چون حاج احمد متوسلیان هم 
علاقه نشان دادم که ش��خصیت جذابی داشت. اما مانند شهید 
حس��ن باقری باید در ابتدا همه وجوه ش��خصیتی اش برای مان 
روش��ن می شد که با مطالعه و زمانی که اختصاص داده شد، این 
مساله شکل گرفت. البته حسین آقای مهدویان و گروهش خیلی 
بیشتر تحقیق داشتند چون تحقیق لازمه فیلمسازی است. برای 
من تصویر حاج احمد در »آخرین روزهای زمستان« خیلی جذاب 
بود و حالا در »ایس��تاده در غبار« آن بخش کوتاهی که از شهید 

بروجردی نشان داده می شود خیلی برایم زیبا است.
 ش�ما هم از دل مجموعه »آخرین روزهای زمس�تان« ش�یفته 

تصویرگری برای حاج احمد شدید؟
مهدوی�ان: حقیقتش برای من با کمی فاصله این مس��اله شکل 
گرف��ت. در واقع بع��د از گلایه هایی که ب��رای »آخرین روزهای 
زمس��تان« پیش آمد خلق تنگی داش��تم و گفت��م نمی خواهم 
دوباره این شیوه از فیلمسازی را تکرار کنم و راجع به حاج احمد 
فیلم بسازم! در آن موقع چند پیشنهاد برای ساخت مستندهای 
فرماندهان جنگ مانند شهید زین الدین داشتم و تحقیقات خود 
را هم درباره ایش��ان و هم برای حاج احمد بدون اینکه تضمینی 
برای ساخت فیلم بدهم، شروع کردم. با توجه به خستگی جسمی 
و روحی پس از فیلم »آخرین روزهای زمستان«، روحیه کار کردن 
نداشتم. یک سالی طول کشید که در مسیر تحقیقاتم، کار در این 
پروژه برایم جدی ش��د. در واقع 2 س��ال صرف تحقیقات درباره 
شخصیت حاج احمد شد و من در این مدت کم کم با شخصیت 
ایش��ان مأنوس ش��دم. در حقیقت قبل از پژوهش فکر می کردم 
ایشان شخصیت جذابی برای فیلمسازی نیست اما به تدریج دیدم 
چه آدم عجیب و فوق العاده ای اس��ت و گزینه مناسبی برای کار 

نسبت به دیگران است چون کاملا متمایز از تصورات ماست.
 البت�ه بخش�ی از این فوق الع�اده بودن براس�اس زاویه نگاهی 
اس�ت که ش�ما طی تحقیقات مفصل خود به آن رسیدید اگرنه 
اگر براساس همان نگاه س�طحی برخی سازندگان به سوژه نگاه 
می کردید تنها فیلمی معمولی س�اخته می ش�د و این جذابیت 

شخصیت برای مخاطب دیدنی نمی شد!
مهدویان: بله! همین طور اس��ت. اما خود حاج احمد این متمایز 
بودن را داش��ته است و سرنوشت تعمق برانگیزی نسبت به دیگر 
فرمانده��ان جنگ دارد. انگار مانند تعبیر آقا مرتضی اس��ت که 
می گوید: »پندار ما این اس��ت که ما مانده ایم و شهدا رفته اند اما 
حقیقت آن است که زمان ما را با خود برده است و شهدا مانده اند«. 
انگار شهدا در زمانه خودشان با شهادت ماندگار شده اند. این مساله 
در داستان زندگی حاج احمد که ما هم در فیلم »ایستاده در غبار« 
آوردیم به همین شکل است که به لحاظ فیزیکی هم با پایان فیلم، 

داستان زندگی حاج احمد تمام نمی شود.
 آن در بازمان�ده و مادر منتظرِ پش�ت در که تصویر انتظار را به 

خوبی نشان می دهد.
مهدوی�ان: بله! داس��تان زندگی حاج احمد ت��ا امروز هم جریان 
دارد. به لحاظ اندیش��ه نیز زندگی ده��ه 60 را به امروز ما پیوند 
می زن��د. یعنی فارغ از دراماتیک ب��ودن، حاج احمد زندگی قابل 
تاملی داش��ته و مخاطب لحظه ای با این سرنوشت عجیب و این 
نوع پایان فیلم، به امروز خود نظر می اندازد و در ذهن خود به این 
می رس��د که نکند هنوز حاج احمد متوسلیان زنده است! از این 
نظر شرایطی که در پایان فیلم می بینیم نشان می دهد مسیر حاج 
احمد همچنان پایدار اس��ت و این به نظرم ویژگی منحصربه فرد 
داستان احمد متوسلیان است و مرا مشتاق به ساخت فیلم کرد. 
خیلی ه��ا دنبال پایان قطعی بودند و من خیلی مقاومت کردم تا 
آن احساس را درباره حاج احمد و مادرش نزد تماشاگر زنده نگاه 
دارم. این پرونده هنوز باز است و برای من نمایش چنین مساله ای 

در فیلم خیلی مهم بود.
 آقای حجازی فر! می دانم س�ال ها بی حاشیه کار تئاتر کردید و 
حالا با حضوری درخش�ان در فیلم »ایس�تاده در غبار« شناخته 
ش�دید. چگونه به ش�خصیت حاج احمد نزدیک ش�دید و بازی 
ارزنده ای را که قالبی پذیرفته ش�ده از کاراکتر دارد - و به نظرم 

بای�د عنوان بهتری�ن بازیگر مرد را از جش�نواره فج�ر دریافت 
می کرد- ارائه دادید؟

مهدویان: اصولا بچه های تئاتر خیلی مهجور هستند.
حجازی فر: شما درباره بازی من لطف دارید. آقای ابراهیم امینی 
که انتخاب بازیگر می کردند به دلیل آشنایی مرا به آقای مهدویان 
معرفی کردند و سعادت بازی در این نقش را پیدا کردم که هر چه 
بیشتر می گذرد برایم حضور در آن دراماتیک تر می شود. من برای 
کاری در کیش بودم که با من برای این مساله تماس گرفتند. با 
وجود اینکه پیش از این به دلیل علاقه شخصی و به این دلیل که 
2 عمویم از شهدای فرمانده جنگ بودند کتاب های زیادی درباره 
این شخصیت ها خوانده بودم اما برایم بازی در این کاراکتر چندان 

باورپذیر نبود تا اینکه سعادت این کار دست داد.
 ش�اید خیلی ها تصور کنند ش�ما بازیگر کاملا بی سابقه ای در 
سینما هستید! اما سال ها پیش نقشی کوتاه در »مزرعه پدری« 

رسول ملاقلی پور هم داشتید.
حجازی فر: خیلی اتفاقی با دوستان دانشجویی به آنجا رفتم و قرار 
بود بچه ها تست بدهند که ناگهان علی )ملاقلی پور( آمد و گفت 
بفرمایید برای تس��ت که من گفتم برای این کار نیامدم تا اینکه 
خواس��تند یک تصویری از من گرفته ش��ود که همان شد و من 
نقش شهید زریباف را بازی کردم که البته به دلیل حادثه ای که 

برایم اتفاق افتاد چندان نتوانستم در خدمت اثر باشم.
 در تئاتر هم کار دفاع مقدسی کرده بودید؟

حجازی ف�ر: بله! م��ن با آثار دفاع مقدس در تئاتر کارم را ش��روع 
کردم اما متاسفانه به دلیل حضور برخی مدیران بی دانش در تئاتر 
نتوانس��تم در آن حوزه موفق باش��م و خیلی اذیت شدم و از این 
جه��ت دیگر حوصله ای برای کار در این حوزه نداش��تم تا اینکه 
فیلم »ایس��تاده در غبار« مرا پیوند زد به آن مقطعی که تجربه 
کرده بودم. البته برای رس��یدن به شیوه بازی در این فیلم خیلی 
سعی نکردم به لحاظ عاطفی درگیر بازی شوم اما این اتفاق افتاد. 
 از نظر آقای مهدویان چه ش�باهتی به حاج احمد متوس�لیان 

داشتید؟
حجازی فر: آن زمان به من گفتند بابت نگاهم مرا انتخاب کردند. 
بعده��ا ابراهیم امین��ی به من گفت اخلاقت ش��بیه حاج احمد 
است. البته نمی دانم ش��اید یک دعوایی در دانشگاه از من دیده 
بود!)خنده جمع( من هم خیلی زود عصبی می شوم و خیلی زود 

هم عذرخواهی می کنم. 
 آقای مهدویان! ه�ادی حجازی فر را که دیدید به انتخاب خود 

مطمئن شدید؟
مهدویان: ما برای ش��خصیت های فرعی از طریق فراخوان عمل 
کردیم تا به ظاهر ش��خصیت های مورد نظر برس��یم. اما درباره 
ش��خصیت حاج احمد نمی توانس��تیم ریس��ک کنی��م و درباره 
ش��خصیت های اصلی دنبال بازیگران تئاتر بودی��م و درباره این 
کاراکت��ر با چند گزینه دیگر هم ک��ه هم تئاتری بودند صحبت 
کردیم و در همان جلس��ه اول پی بردیم ک��ه برای ایفای نقش 
مناسب نیس��تند. اما نخستین بار بعد از تس��ت گریم که هادی 
حجازی ف��ر را دیدم، مطمئن ش��دم می تواند نقش حاج احمد را 
بازی کن��د. ما حدود یک ماه دنبال بازیگر این نقش بودیم و هر 
کدام از گزینه ها یک چیزی کم داشتند. برای من مهم ترین مساله 
این بود که بازیگر انتخابی شمایل حاج احمد را داشته باشد و جدا 
از استیل، نفوذ چشمان حاج احمد را داشته باشد. ببینید در آن 

دوران حاج احمد کمتر از 30 سال سن داشت اما وقار و پختگی 
خاصی در نگاهش بود که شما او را به عنوان فرمانده می پذیرفتید. 
من تنها دنبال ش��باهت ظاهری نبودم و لازم بود وقتی کاراکتر 
راه م��ی رود او را بتوان به عنوان فرمانده پذیرفت. هادی با توجه 
به س��ابقه خوب در تئاتر، این ویژگی را داش��ت و من آن اقتدار 
را در نگاهش می دیدم و فقط نگران بودم در گریم چقدر ش��بیه 
شخصیت خواهد شد. با این حال با توجه به گریم سنگین هادی 

به آن چیزی که می خواستیم رسیدیم.
حجازی فر: من بعد از تست گریم و تایید شدن سعی کردم اشتیاق 
خودم را زیاد برای حس��ین علنی نکنم! البته حس��ین؛ حرف تو 
خیلی مرا دلگرم کرد چون هنوز هم فکر می کنم چندان ش��بیه 

حاج احمد نیستم!
مهدویان: من به هادی گفتم شباهت تو  به احمد متوسلیان خیلی 
بیشتر از شباهت مهدی زمین  پرداز به شهید حسن باقری است.
 واهمه ای از بازی در نقش اسطوره ای چون حاج احمد نداشتید؟

حجازی فر: آنقدر سریع همه چیز شکل گرفت که فرصتی برای 
ترس وجود نداشت! من جزو آخرین گزینه های بازیگران این فیلم 

بودم.
 آقای خزائی فر! موس�یقی فیلم به ش�کلی حماس�ی  به گوش 
می رسد و البته در جاهایی هم بسیار بیش از اندازه خود را نمایان 

می کند. به دنبال چه نوع موسیقی متنی بودید؟
خزائی فر: در دوران قدیم اصولا سازبندی موسیقی فیلم ها آنقدر 
زیاد بود که به تنهایی هم ش��نیده می ش��د در صورتی که حالا 
معمولا یا موسیقی در فیلم کم استفاده می شود یا کاملا گنگ و 
غیر قابل شنیدن در فیلم است. من در »ایستاده در غبار« خیلی 
زود و در زمان فیلمبرداری، ش��روع به ساختن ملودی ها کردم و 
به دلیل فضای فیلم به دنبال موسیقی دوران دهه 60 بودم و اگر 
از موسیقی شیک امروزی استفاده می کردم، از فیلم بیرون می زد. 
در این فیلم از س��ازهای بادی و بادی برنجی  که در گذشته زیاد 
استفاده می شد بهره بردم. یک ویژگی دیگر این کار وجود آواهای 

محلی کردی در فیلم بود که برای ضبط آن به کردستان رفتم.
مهدویان: من با حبیب در »آخرین روزهای زمستان« خیلی حرف 
زده بودیم و می دانس��تیم دنبال چه نوع موسیقی ای هستیم. در 
آنجا به جنس موس��یقی مابین دهه های 50 و 60 رسیده بودیم 
اما در فیلم »ایستاده در غبار« براساس شخصیت احمد متوسلیان 
به دنبال رسیدن به شکل جدیدتری بودیم. در واقع چون بخشی 
از ش��خصیت حاج احمد درونی بود، من از حبیب خواستم تا آن 
وجوه منزوی توسط موسیقی بروز داده شود. از این نظر این حجم 
موسیقی فیلم به دلیل خواست من از حبیب بود تا نشان دهنده 

بخش درونی شخصیت حاج احمد باشد.
 آقای پهلوان زاده! درباره مختصات تدوین فیلم بگویید و مونتاژ 

موثری که برای »ایستاده در غبار« انجام شده.
پهلوان زاده: حقیقتش من وقتی نخستین راش های فیلم را دیدم 
اصلا از آن سردرنیاوردم و به آقای مهدویان زنگ زدم که به دادم 
برس��د! ایش��ان آمد و درباره این فرم فیلم صحبت کرد. تدوین 
فیلم »ایس��تاده در غبار« در عی��ن بی قاعدگی ظاهری و فقدان 
نظم بصری، کاملا دارای نظم و چارچوب اس��ت. برای من اولین 
تجربه چنین شیوه کاری بود و از این نظر خیلی برایم شگفت انگیز 
و در عین حال س��خت بود. صادقانه می گویم که محمدحسین 
مهدویان دقیقا می دانس��ت چه می خواهد و خیلی به من کمک 
کرد و حرف های ایشان برایم کاربردی بود. یعنی تنها دنبال بیان 
تئوری ه��ا نبود و به دلیل اینکه تدوینگر بود با هم تعامل خیلی 

خوبی داشتیم.
 به دلیل در محوریت بودن حاج احمد در این فیلم، نوع برش ها 
متکی بر ش�خصیت ایشان است. آن تدوین تداومی که براساس 
واقع گرایی شخصیت انجام می شود، چگونه در روش تدوین شما 

کاربرد یافت؟
پهلوان زاده: ببینید! من براساس نوع نگاه فیلم به تدوین پرداختم. 
مثلا در س��کانس جلسه میان حاج احمد و ش��هید بروجردی، 
هر کات براس��اس یک زاویه نگاه می توانست باشد و من بهترین 
لحظات را کنار هم قرار دادم تا به یک راکورد حسی برسیم و در 
جاهایی هم نیاز به نشان دادن تنش شخصیت بود. من 3 ماه تمام 
به تدوین این فیلم پرداختم که خدا را شکر مورد توجه قرار گرفت.
 آقای والی نژاد! برخی ها با وجود تفاوت س�بک کاری، سینمای 
محمدحسین مهدویان را ادامه ای از سینمای سیدمرتضی آوینی 
می دانن�د. فکر می کنید به لحاظ اندیش�ه ای چنین مس�یری را 

می تواند طی کند؟
والی نژاد: حتما همین طور است. محمدحسین به همراه گروهش 
کلی وقت می گذارد و آدمی است که می داند دنبال چیست و به 
نظرم باید به این جوانان اطمینان داشت. من باور داشتم که این 
گروه می تواند بهترین باشد و ما کلی با این جوانان زندگی کردیم. 
م��ن از هم��ان کار اول مهدویان به این اس��تعداد پی برده بودم. 
حالا هم در س��ازمان اوج به این جوانان اعتماد می کنیم و برای 
تولید فیلم »ایستاده در غبار« هم کارهای سختی را انجام دادیم. 
البته اینجا باید از تلاش های سیدمحمد آوینی، برادر گرانقدر آقا 
سیدمرتضی برای فیلم »ایستاده در غبار« تشکر کنم که خیلی در 

این مسیر به ما کمک کرد. 
مهدویان: با وجودی که امثال آقای افخمی چندبار به این شباهت 
اشاره کردند، خودم چندان تصوری در این باره ندارم اما به جرات 
بای��د بگویم که اگر »روایت فتح« س��اخته نمی ش��د یا بگذارید 
مشخصا بگویم که اگر مستند »شب عاشورایی« ساخته نمی شد، 
ش��اید من »آخرین روزهای زمستان« و »ایس��تاده در غبار« را 
نمی ساختم. من خیلی تحت تاثیر این اثر بودم، نه تنها به لحاظ 
عاطفی بلکه به خاطر تصویری از س��ینما که به من نش��ان داد. 
ب��ه طوری که خیلی جزئی می توانم به س��کانس غواصان در آن 
خرابه در فیلم اشاره کنم. حتی می توانم اینجا بگویم سبکی که در 
»آخرین روزهای زمستان« با اعتماد به نفس انجام دادم برگرفته از 
همین سکانس است و بارها با هادی بهروز، فیلمبردار فیلم حرف 
زدی��م که چگونه می توانیم آنگونه به صحنه نگاه کنیم، چون به 
نظرم یکی از مهم تری��ن آثار در این گونه به لحاظ فیلمبرداری و 
استفاده از لنز و دیافراگم است. من بدون فکر دنبال روش کاری در 
فیلمسازی نمی روم و با اطمینان دنبال کاری خواهم رفت. از این 
جهت برای رسیدن به شیوه فیلمبرداری آقای مصطفی  دالایی در 
آن فیلم، ایشان را زمان ساخت »آخرین روزهای زمستان« برای 

گفت وگو دعوت کردم.
 و ش�ما این نوع مواجه�ه فاصله مند با کاراکت�ر را در »آخرین 

روزهای زمستان« داشتید.
مهدویان: دقیقا! این س��بک نظاره گر و نزدیک نشدن دوربین به 
 موقعیت، مساله مهمی برای ما بود که برگرفته از همان نگاه »شب 
عاشورایی« است. اما در فیلم »ایستاده در غبار« به ترکیب تازه ای 
رسیدم که مجموعه ای از فهم من از سینمای مستند و مجموع 

آثار دفاع مقدس بود.
 این نوع مواجهه متفاوت با سینمای مرسوم، موردتوجه داوران 
فجر و بسیاری منتقدان قرار گرفت. فکر می کردید چنین اتفاقی 

بیفتد؟
مهدویان: سبک پرریسکی است و نکته مهم این است که اقبال 
تماش��اگر چگونه خواهد بود. ما در همان زمان س��اخت با وجود 
اعتقادی که به کارمان داش��تیم، چندان باوری به پذیرفته شدن 
همگانی فیلم در جش��نواره نداش��تیم. در واق��ع چندان امیدی 
نداشتیم که این س��ینمای گرفتار عادات همیشگی بتواند ما را 
بپذیرد. فیلم ما در ابتدای جش��نواره فجر تنها 70 نفر تماشاگر 

داشت و روزهای آخر به سانس فوق العاده رسیدیم! 
 با توجه به پویایی شما در مواجهه با شیوه های فیلمسازی، دنبال 
این نیستید که در آینده باز هم شیوه های جدید را تجربه کنید؟ 
مثلا از داکیودراما گرایش بیشتری به سمت داکیو فیکشن پیدا 

کنید.
مهدویان: ببینید! اینها به تدریج باید شکل بگیرد. خود »ایستاده در 
غبار« یک حرکت جدید در سینمای ما بود. به نظرم اگر »آخرین 
روزهای زمستان« یک داکیو دراما است، »ایستاده در غبار« یک 

داکیو فیکشن است.
 اما ش�ما از عناصری واقعی مانند صدای ش�خصیت ها در فیلم 

استفاده کردید!
مهدویان: فقط همان صداها در فیلم واقعی است که البته نامی 
از افراد در آن آورده نمی شود، اصلا از کجا معلوم که واقعا صدای 
افرادی است که کاراکترشان را می بینیم؟! چیزی که به نمایش 
درمی آی��د، ماهیت فیلم را تعیین می کند و ما در »ایس��تاده در 
غبار« کاملا براساس تخیل خود پیش رفتیم و یک فریم از مستند 
آرش��یوی اس��تفاده نکردیم. می توان در آثار دیگر به سبک های 
دیگ��ری هم رف��ت. معتقدم که فیلم »ایس��تاده در غبار« مانند 
موجودی دوجنسیتی اس��ت که ماهیتی دوگانه دارد و شاید به 

همین دلیل برای برخی بیگانه است.
 آقای حجازی فر! هنگامی که سیمای حاج احمد را پیدا کردید و 
در کردستان مشغول فیلمبرداری بودید، مواجهه ای هم از سوی 

مردمان منطقه پیش آمد؟
حجازی فر: خیل��ی جالب بود و برخی می آمدن��د مرا در آغوش 
می گرفتند. خیل��ی از پیرمردها که حاج احم��د را در آن دوران 
می ش��ناختند یک دفعه وس��ط کار می آمدند و مرا می بوسیدند 
و اظهار لطف می کردند و نمی ش��د به این عزیزان گفت که من 
بازیگرم و برای نقش آفرینی تمرکز کرده ام. حتی امکان داش��ت 
گریم من به هم بخورد اما مردم آنجا چنان ش��یفته حاج احمد 
بودند که نمی شد کاری کرد. ما در فیلم »ایستاده در غبار« تنها 
بخش��ی از آن همه ارادت مردم کردستان به احمد متوسلیان را 
نش��ان دادی��م. در واقع حاج احمد حکومت بر قلب ها داش��ت و 
آنقدر مردمدار و صادق بود که همه عاش��قش بودند. در آن زمان 
فردی جزو کومله بود که وقتی نوع برخورد حاج احمد را می بیند، 
اسلحه اش را تحویل می دهد و می گوید تو اگر دشمن من هستی، 
م��ن علیه تو نخواهم نجگید! باورتان نمی ش��ود که س��نی ها در 
روستای دزلی مرا به زور برای خوردن چای به قهوه خانه ای بردند و 
من دیدم که یک پوستر رنگ و رو رفته قدیمی از حاج احمد هنوز 
بر دیوار آنجا نصب است. من در ابتدا چنین باوری نداشتم اما از 
نزدیک دیدم که چگونه احمد متوسلیان میان آن همه طیف های 
مختل��ف فکری طرفدار دارد که حتی وقتی آن زمان حاج احمد 
داشت از آنجا برمی گشت خیلی ها به دست و پایش افتاده بودند 
که برنگردد. ما نخواس��تیم همه آن دلدادگی ها را در فیلم نشان 

دهیم چون شاید برخی فکر می کردند شعار است!
 با توجه به نقش بزرگی که ایفا کردید، در ادامه چه برنامه ای را در 

بازیگری دنبال خواهید کرد؟
حجازی ف�ر: بازیگری دغدغه من نیس��ت، اگر چه تحصیلات و 
20 س��ال فعالیت در عرصه هنر برایم دغدغه ساخته است. من 
نمی خواهم خودم را مطرح کنم اما متاس��فانه بازی های غلط در 
ایران بازی های خوب تصور می شود! من سعی می کنم هر کاری 
انجام ندهم اما برای اینکه بگویم فقط این نقش حاج احمد نبوده 
است، دوست دارم مثلا 2 کار خوب دیگر هم انجام دهم. چندکار 
پیشنهاد شده اما سعی می کنم فیلمی بازی کنم که ارزش افزوده 
برای آن فیلم داشته باشم و تلاش می کنم حرفه ای برخورد کنم. 
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  والی نژاد: 
این دغدغه ها محصول روایت فتح است

مهدویان می داند دنبال چیست
باید به جوانان اعتماد کرد

  مهدویان: 
متوسلیان دهه 60 را به امروز پیوند می زند

با پایان فیلم داستان زندگی حاج احمد تمام نمی شود
پرونده حاج احمد هنوز باز است

سبک ایستاده در غبار »پرریسک« است
ایستاده در غبار حرکت جدید در سینماست

  حجازی فر: 
به من گفتند مرا به خاطر نگاهم انتخاب کردند

هنوز عکس حاج احمد در کردستان روی دیوارهاست
حاج احمد بر قلب ها حکومت می کرد


